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ELEKTROSYSTEMY: Jak obecnie

wyglπda struktura ca≥ej grupy Brilux?

DARIUSZ KAMI—SKI: SpÛ≥kπ-mat-
kπ dla wszystkich jednostek jest Brilux
SA. NajwiÍksze przedsiÍbiorstwo nale-
øπce obecnie do grupy to fabryka Elgo
Lighting Industries SA w Gostyninie,
ktÛra zosta≥a zakupiona w 2006 roku.
Brilux posiada takøe inne podporzπdko-
wane spÛ≥ki zaleøne ñ g≥Ûwnie za grani-
cπ. Jest to dziewiÍÊ firm typowo dystry-
bucyjnych zajmujπcych siÍ sprzedaøπ
produktÛw importowanych przez Brilux
i produkowanych przez Elgo. Posiada-
my takøe spÛ≥ki krajowe, miÍdzy inny-
mi Luxmaster zajmujπcy siÍ projekto-
waniem oúwietlenia i wyposaøaniem
kompleksowym inwestycji w systemy
oúwietleniowe wed≥ug specjalnych, in-
dywidualnych rozwiπzaÒ.

ñ Dlaczego podjÍta zosta≥ decyzja

o kupnie zak≥adÛw Elgo?

ñ MuszÍ przyznaÊ, iø nie by≥a to ≥atwa
decyzja. Chcieliúmy w branøy oúwietle-
niowej zajmowaÊ nieco lepszπ pozycjÍ
niø tylko jednego z importerÛw, ktÛrych
z roku na rok przybywa, a rynek dla nich
siÍ kurczy. Wszystkie sprowadzane wy-
roby sπ identyczne lub bardzo do siebie
podobne, w zwiπzku z czym trzeba by≥o
postawiÊ na w≥asnπ produkcjÍ, w≥asne
wzornictwo, w≥asne technologie. Nie
oznacza to oczywiúcie od razu zakupu
fabryki ñ moøna produkowaÊ w innych
fabrykach wed≥ug w≥asnych wzorÛw
i pomys≥Ûw. Robimy tak np. w fabry-
kach chiÒskich, dostarczajπc swÛj pro-
jekt bπdü narzÍdzia, a nastÍpnie odbie-
rajπc wyroby.

Kupiliúmy Elgo, øeby odgrywaÊ na
rynku wiÍkszπ rolÍ i byÊ uznanym, sta-
bilnym dostawcπ oraz mieÊ decydujπcy
wp≥yw na jakoúÊ oferowanych produk-
tÛw. Nie da siÍ ukryÊ, øe w Chinach ja-
koúÊ czÍsto nie jest naleøycie sprawdza-
na, a moøliwoúci jej kontroli sπ ograni-
czone lub doúÊ kosztowne. Elgo stano-
wi doskona≥e uzupe≥nienie oferty firmy

Brilux i nie stanowi w øaden sposÛb
konkurencji dla dotychczasowej palety
produktÛw tego przedsiÍbiorstwa, a za-
k≥ad posiada bardzo duøy potencja≥.

Po zakupie Elgo posiadamy w≥asny,
sprawdzony od wielu lat import, w tym
takøe komponentÛw do produkcji, ma-
my w≥asne nowoczesne centrum logis-
tyczne na ponad 30.000 miejsc paleto-
wych oraz w≥asnπ, zaawansowanπ tech-
nologicznie fabrykÍ z projektantami,
biurem konstrukcyjnym, narzÍdziowniπ
i liniami produkcyjnymi.

ñ Czy patrzπc z perspektywy dwÛch

lat przejÍcie Elgo da≥o Briluxowi

rzeczywistπ przewagÍ konkurencyjnπ

nad rynkowymi rywalami?

ñ Szczerze mÛwiπc jeszcze tej prze-
wagi wyraünie nie widzÍ. Ale przejÍcie
Elgo niewπtpliwie pozwoli≥o nam np.
uporzπdkowaÊ wspÛ≥pracÍ z najwiÍk-
szymi dystrybutorami, czyli sieciami
hurtowni, grupami zakupowymi. Jesteú-
my postrzegani jako dostawca bardziej
strategiczny niø wczeúniej, o ustabilizo-
wanej dostÍpnoúci produktu, posiadajπ-
cy w swoim portfelu produkty wysokiej
jakoúci.

Uwaøam, ze zakup Elgo by≥ dobrπ
decyzjπ, spÛjnπ z mojπ wizjπ rozwoju
ca≥ej grupy, ale na efekty ñ w tym fi-
nansowe ñ trzeba bÍdzie jeszcze pocze-
kaÊ.

ñ Jakie zmiany zasz≥y w zak≥adach

Elgo Lighting Industries SA w Gosty-

ninie od czasu ich zakupu przez grupÍ

Brilux w kwietniu 2006 roku?

ñ Przede wszystkim Elgo, jako zak≥a-
dy paÒstwowe, nie prowadzi≥y dzia≥aÒ
w dwÛch kluczowych obszarach. Po
pierwsze w zakresie rozwoju nowych

produktÛw, czyli prac nad wdraøaniem
nowych, nowoczesnych rozwiπzaÒ bÍ-
dπcych odpowiedziπ na ofertÍ konku-
rencji z Polski oraz zagranicy. Po drugie
nie by≥o aktywnoúci w zakresie dzia≥aÒ
marketingowych, w tym dotyczπcych
g≥Ûwnie rozwoju eksportu. Ograniczone
dzia≥ania marketingu skupia≥y siÍ wy-
≥πcznie na rynku polskim. Dlatego zaraz
po przejÍciu skoncentrowaliúmy siÍ na
wdraøaniu nowych, konkurencyjnych
wyrobÛw oraz oferowaniu towarÛw
marki Elgo za granicπ poprzez w≥asnπ
sieÊ dystrybucji firmy Brilux. Produkty
te by≥y tam w zasadzie bardzo s≥abo
znane ñ  moøe poza Rosjπ, ktÛra  od
pewnego czasu sta≥a siÍ jednak rynkiem
bardzo trudnym.

Obecnie sprzedajemy z powodzeniem
produkty Elgo na WÍgrzech, w Cze-
chach, S≥owacji, takøe w Rosji, Niem-
czech, Anglii, Rumunii, Bu≥garii, w kra-
jach nadba≥tyckich. W zasadzie wszÍdzie
tam, gdzie mamy w≥asne spÛ≥ki dystry-
bucyjne. W pozosta≥ych krajach stara-
my siÍ pokazywaÊ, øe jest w Europie
fabryka, o ktÛrej prawie nikt wczeúniej
nie s≥ysza≥, a ktÛra posiada duøy poten-
cja≥ i moøliwoúci. Dlatego bierzemy
udzia≥ w wielu wystawach targowych.
ZaczÍliúmy od Hong-Kongu, byliúmy w
Anglii w Birmingham, we Frankfurcie,
w Moskwie, Dubaju. Poniewaø rynek
polski ma ograniczone moøliwoúci
nastawiamy siÍ g≥Ûwnie na eksport.

ñ Czy wprowadzono duøe modyfi-

kacje w samej organizacji pracy fa-

bryki?

ñ MuszÍ powiedzieÊ, øe ten zak≥ad
by≥ zupe≥nie dobrze zorganizowany.
Jako jeden z pierwszych w Polsce wpro-
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Rozmowa z Dariuszem KamiÒskim,

prezesem zarzπdu firmy Brilux SA

Kupiliúmy Elgo,
øeby odgrywaÊ
na rynku
wiÍkszπ rolÍ
i byÊ uznanym,
stabilnym dostawcπ

W Chinach jakoúÊ czÍsto
nie jest naleøycie
sprawdzana,
a moøliwoúci jej kontroli
sπ ograniczone
lub doúÊ kosztowne
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wadzi≥ np. system ISO. Jeúli chodzi
o g≥Ûwne procesy nie trzeba by≥o tam
przeprowadzaÊ øadnej rewolucji. Do
Elgo zosta≥a wprowadzona nowa kadra
kierownicza, majπca m.in. za zadanie
usprawnienie pewnych kwestii, np. zwiπ-
zanych z opracowywaniem nowych kon-
strukcji. W zasadzie nie mamy proble-
mu z Elgo, jeúli chodzi o moøliwoúci
produkcyjne. SzacujÍ, øe obecnie po-
tencja≥ produkcyjny tego zak≥adu jest
wykorzystywany jedynie w 30 procen-
tach ñ w kaødym momencie moøemy
go szybko zwiÍkszyÊ. Prawdziwym

problemem i wyzwaniem jest jednak
sprzedaø tych towarÛw.

Poza tym Elgo powinno zdobywaÊ
kontrakty produkcyjne. Zabiegamy
o umowy gwarantujπce produkcjÍ wy-
robÛw w obcych markach. Obecnie wy-
twarzamy oprawy dla jednej z firm an-

gielskich, podjÍliúmy rozmowy z kil-
koma innymi przedsiÍbiorstwami, dla
ktÛrych produkcja powinna siÍ wkrÛtce
rozpoczπÊ. I co najwaøniejsze ñ podpi-
saliúmy umowÍ z koncernem General
Electric na produkcjÍ szerokiej gamy
opraw oúwietleniowych. Przygotowy-
waliúmy siÍ do tego prawie rok, ale
obecnie jesteúmy juø w fazie realizacji
oprzyrzπdowania dla pierwszych partii
towarÛw.

SπdzÍ, øe ten kontrakt moøe ca≥ko-
wicie zmieniÊ oblicze Elgo i w pe≥ni
wykorzystaÊ moce produkcyjne zak≥a-
dÛw.

ñ Jak powstajπ nowe produkty?

ñ W Gostyninie znajduje siÍ biuro
konstrukcyjne opracowujπce nowe pro-
jekty. Jednak do ich wdraøania potrzeb-
ne sπ nowe narzÍdzia. Dlatego obecnie
nasze inwestycje idπ g≥Ûwnie w kierun-
ku zakupu nowych maszyn s≥uøπcych
do produkcji narzÍdzi np. numerycz-
nych obrabiarek wykonujπcych formy.
Sam montaø koÒcowy odbywa siÍ
g≥Ûwnie rÍcznie, poniewaø trudno go
zautomatyzowaÊ ze wzglÍdu na olbrzy-
miπ rÛønorodnoúÊ produktÛw. Wszyst-
kie komponenty do produktÛw sπ wy-
konywane w Elgo ñ na prasach, t≥ocz-
niach, wtryskarkach, w malarni, nawi-
jane sπ transformatory i d≥awiki. Elgo
jest typowym zak≥adem produkcyjnym
wytwarzajπcym od podstaw ñ od pow-
stania pomys≥u, poprzez projekty, wy-
konanie narzÍdzi aø do produktu final-
nego. W Elgo znajduje siÍ magazyn
wysokiego sk≥adowania bÍdπcy organi-
zacyjnie czÍúciπ systemu logistycznego
Briluxa. Takich magazynÛw Brilux po-
siada trzy ñ dwa pozosta≥e znajdujπ siÍ
przy g≥Ûwnej siedzibie firmy w Starej
Iwicznej pod Warszawπ.

W ciπgu ostatniego roku zosta≥o wdro-
øonych kilkanaúcie nowych linii produk-
towych w zakresie oúwietlenia architek-
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Uwaøam, ze zakup Elgo by≥ dobrπ decyzjπ, spÛjnπ z mojπ wizjπ rozwoju ca≥ej grupy, ale na efekty,
w tym finansowe, trzeba bÍdzie jeszcze poczekaÊ ñ mÛwi Dariusz KamiÒski

Staramy siÍ pokazywaÊ,
øe jest w Europie fabryka,
o ktÛrej prawie nikt nie
s≥ysza≥, a ktÛra posiada
duøy potencja≥
i moøliwoúci

SzacujÍ, øe obecnie
potencja≥ produkcyjny
zak≥adÛw Elgo
jest wykorzystywany
jedynie w 30 procentach 
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tonicznego, systemowego oúwietlenia
liniowego, oúwietlenia biurowego. Ca≥y
czas trwajπ prace i praktycznie w kaø-
dym miesiπcu powinniúmy wprowa-
dzaÊ na rynek nowy produkt. 

ñ Jakiego typu asortyment oferuje

Brilux?

ñ Posiadamy bardzo szeroki asorty-
ment. Szczerze mÛwiπc zastanawiam
siÍ czasem czy nawet nie zbyt szeroki
i czy nie naleøa≥oby ograniczyÊ go nie-
co w celu uporzπdkowania dzia≥aÒ na
rynku. Obejmuje on obecnie oúwietle-
nie architektoniczne, przemys≥owe, do-
mowe, czÍúci i akcesoria oraz ürÛd≥a
úwiat≥a.

ñ Czy fakt, iø ca≥oúÊ importu pocho-

dzi z Chin rodzi problemy dla wize-

runku firmy zwiπzane z postrzega-

niem tych produktÛw jako wyrobÛw

czÍsto o niskiej jakoúci?

ñ Wizja chiÒskich produktÛw, ktÛre
sπ kiepskiej jakoúci i niebezpieczne
w eksploatacji zaczyna byÊ coraz mniej
aktualna. Przecieø w zasadzie wszystkie
duøe koncerny produkujπ w Chinach
i to nie tylko w branøy elektrotechnicz-
nej. Ale m.in. dlatego utrzymujemy mar-
kÍ Elgo, øeby mÛc oferowaÊ produkty
oznaczone jako ÑMade in Polandî jako
wyroby bardzo dobrej jakoúci. Wielu
klientÛw np. z Bliskiego Wschodu przy-
k≥ada do tego duøπ wagÍ. Marka Brilum
jest natomiast zarezerwowana dla pro-
duktÛw sprowadzanych z Chin. 

ñ Na ile istotne sπ produkty techniki

oúwietleniowej we wspÛ≥czesnych

projektach budowlanych?

ñ Wczeúniej inwestorzy nie przywiπ-
zywali zbyt duøej wagi do opraw oú-

wietleniowych. Budowano jakby Ñz mar-
szuî stosujπc produkty uwzglÍdnione
w projekcie przez architekta, ktÛry
czÍsto z przyzwyczajenia uøywa≥ stale
wyrobÛw tej samej marki, bez szczegÛ-
≥owego wnikania w ich moøliwoúci. Od
paru lat proces ten ulega zmianom,
m.in. na korzyúÊ wzornictwa i jakoúci.
Stosuje siÍ czÍsto w instalacjach oúwie-
tleniowych wyszukane oprawy wyraü-
nie inne od wiÍkszoúci dostÍpnych na
rynku, oprawy nowoczesne, energoosz-
czÍdne wykorzystujπce nowoczesne
ürÛd≥a úwiat≥a w tym metalohalogeno-
we oraz coraz czÍúciej LED. 

ñ Jakπ rolÍ odgrywa wzornictwo

w produktach techniki úwietlnej?

ñ Wzornictwo niewπtpliwie odgrywa
wiÍkszπ rolÍ w technice úwietlnej niø
w tradycyjnie rozumianym przemyúle
elektrotechnicznym, np. zabezpiecze-
niach, transformatorach. Jednak decy-
dujπca jest zawsze funkcja, energoosz-
czÍdnoúÊ, jakoúÊ. Naturalnie w takich
produktach jak domowe oúwietlenie de-
koracyjne design ma znaczenie domi-
nujπce. Z drugiej strony w oúwietleniu
przemys≥owym jego rola jest znacznie
mniejsza. Produkty oúwietleniowe sta-
rzejπ siÍ wyjπtkowo wolno, wprowa-
dzenie na rynek nowego wyrobu jest
trudne i wymaga duøo czasu.

ñ W jakim stopniu Brilux wspÛ≥pra-

cuje z architektami?

ñ Po zakupie Elgo zwrÛciliúmy wiÍk-
szπ uwagÍ na ten obszar funkcjonowa-
nia. PodjÍliúmy szereg dzia≥aÒ zmierza-
jπcych do rozwoju wspÛ≥pracy z archi-
tektami i pracowniami architektonicz-

nymi. Wczeúniej, kiedy mieliúmy w ofer-
cie wiÍkszoúÊ towarÛw importowanych
z Chin ta wspÛ≥praca by≥a utrudniona ze
wzglÍdu na terminowoúÊ dostaw ñ
trudno jest zagwarantowaÊ dostÍpnoúÊ
produktÛw w okreúlonym czasie. Z tego
wzglÍdu nie byliúmy, jak sπdzÍ, bardzo
interesujπcym partnerem.

Teraz, kiedy dysponujemy w≥asnπ
produkcjπ i moøemy dostosowaÊ siÍ do
potrzeb architektÛw, takich jak stoso-
wanie wielu odmian opraw np. awaryj-
nych, z modu≥ami, ze ürÛd≥ami o rÛø-
nych mocach i moøemy to zrobiÊ na-
prawdÍ szybko ñ wspÛ≥praca ta powin-
na siÍ rozwijaÊ.

ñ Jaka jest rola hurtowni i marke-

tÛw budowlanych w sprzedaøy pro-

duktÛw firmy Brilux?

ñ Naszym g≥Ûwnym kana≥em dystry-
bucji sπ sieci hurtowni elektrotechnicz-
nych, takie jak TIM, Elektroskandia,
Alfa-Elektro oraz grupy zakupowe
sk≥adajπce siÍ czÍsto z kilkudziesiÍciu
mniejszych hurtowni i negocjujπce
wspÛlnie jednolite warunki wspÛ≥pracy.
Niewπtpliwie nie k≥adziemy g≥Ûwnego
nacisku na wspÛ≥pracÍ z ma≥ymi od-
biorcami, czyli sklepami, niewielkimi
hurtowniami. Staramy siÍ stwarzaÊ bar-
dzo dobre warunki wspÛ≥pracy dla dy-
strybutorÛw hurtowych ñ taka jest nasza
strategia. Opieramy siÍ g≥Ûwnie na
sprawdzonych od wielu lat klientach.
Dotyczy to zarÛwno produktÛw marki
Brilum, jak i Elgo.

ñ DziÍkujÍ za rozmowÍ.

Rozmawia≥

Jacek RÛøaÒski
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Podpisaliomy umowÍ
z koncernem
General Electric
na produkcjÍ
szerokiej gamy
opraw oúwietleniowych

Asortyment firmy Brilux
obejmuje oúwietlenie
architektoniczne,
przemys≥owe, domowe,
czÍúci i akcesoria
oraz ürÛd≥a úwiat≥a

Elgo jest typowym
zak≥adem produkcyjnym wytwarzajπcym

od podstaw ñ od powstania pomys≥u,
poprzez projekty, wykonanie narzÍdzi

aø do produktu finalnego ñ
ñ wyjaúnia Dariusz KamiÒski




